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دولت ســیزدهم حدود چهارماه 
است که زمام امور را در دست دارد و از 
روزهای نخست، رئیس جمهور بارها 
بر حل مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم تاکید کرده اما در این مدت اقدام 
ملموس و موثری حداقل از سوی مردم 

مشاهده نشده است. 
در سال های اخیر ســفره ایرانیان 
کوچکتر از همیشه شده و هر روز بر نرخ 
کالاهای مختلف افزوده می شــود، اما 
همچنان سدهای بزرگی مانند تحریم 
و عدم امکان نقل و انتقــالات مالی به 
دلیل نپیوســتن به FATF بر سر راه 
رشد اقتصادی قد علم کرده اند. به نظر 
می رسد راه های ساده ای مانند دور زدن 
تحریم ها و تهاتر کالا و نفت و ... نمی تواند 
از بار مشکلات بکاهد. در ماه های اخیر 
وعده ها و راه  حل های معدودی از سوی 
دولتمردان سیزدهم پیشنهاد شده که 
تهاتر را باید پرچمدار این گونه روش ها 
دانست. اما تجربه نشان داده که حداقل 
در شــرایط فعلی تهاتر نفت با برخی 
کالاهای خاص نمی تواند گــره ای از 

مشکلات باز کند.
بســیاری از کارشناسان 

معتقدنــد در چهار ماه 
گذشته مشکلات 

همچنان به 

قوت خود باقی مانده و هنوز هم مردان 
اقتصادی دولت ســیزدهم برنامه ای 
مدون و قابل دفاع برای حل مســائل 

اقتصادی مطرح نکرده اند. 
حسین راغفر،  استاد اقتصاد دانشگاه 
معتقد است دولت سیزدهم هیچ برنامه 
مشخصی برای حل مشکلات اقتصادی 

ارائه نداده است. 
تهاتر،ابتداییترین
شیوهمبادلهکالا

این کارشــناس ارشــد اقتصاد در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی«،  درباره 
اداره کشور به شــیوه تهاتر گفت: تهاتر 
هم شکلی از مبادله اســت و با توجه به 
محدودیت های انتقال ارز از کشور؛ قطعا 

این شیوه مورد استفاده قرار می گیرد. 
حســین راغفر افزود: تهاتر شکل 

اولیه مبادله بــوده و با توجه 
به تحریم هایی که علیه 

ایران اعمال شــده و 
مشکل  همچنین 
بودن جابه جایی 
قطعــا  ل  پــو
این شــیوه راه 
جایگزین است و 

باید در نظر داشت مشکل روش تهاتر 
این اســت که چه کالایی و از کجا وارد 
شــود؛ زیرا کیفیت کالاها بسیار مهم 

است. 
نقبیبهعملکرددولت
درماههایگذشته

این اقتصاددان دربــاره وعده های 
دولت سیزدهم درباره ســامان دادن 
به وضعیــت اقتصاد و بهبود شــرایط 
معیشت مردم اضافه کرد: مدت 3 ماه 
و یــا  100 روز، مدت زمــان کوتاهی 
محسوب می شــود اما در همین مدت 
کوتاه باید برنامه های مدون و مشخص از 
سوی دولت ارائه شود تا فعالان اقتصادی 
این سیگنال را دریافت کنند که مسیر 

حرکت درست است. 
وی ادامه داد: باید خــود را به جای 
دولــت بگذاریــم البتــه آن موارد 
شــعارهای انتخاباتی بوده که 
مطرح شده؛ اما واقعیت این 
است که مشــکلاتی که از 
دولت های قبلی باقی مانده 
و به دولت فعلی ارث رسیده 
به حتم یک شــبه و یا در 
کوتاه مدت حل نخواهد شد 
و انتظار درستی نیست که در 
جامعه ایجاد شود. قطعا دولت 
با مشکلات بسیار 
ی  جــد

مواجه است به طوری که اکنون انباشت 
عظیمی از بدهی  را از دولت های قبلی به 
ارث برده و بر سر آن آوار شده و در مقابل 
منابعی نیز در اختیار نیست و همه منابع 

مصرف شده است. 
لزومتقویتنظاممالیاتیکشور 

راغفر توضیح داد: برای حل مشکلات 
باید نظام مالیاتی فعال و قاطعانه برخورد 
شــود اگرچه کندی عملکرد دولت به 
هیچ وجه قابل پذیرش نیست زیرا دولتی 
که زمامدار امور می شود انتظاراتی در 
جامعه نســبت به آن به وجود می آید 
و این آمادگی در جامعــه وجود دارد تا 
دولت بتواند نسبت به موانع و عوامل رفع 
مشکلات برخوردهای قاطع داشته باشد 
اما متاسفانه دولت کنونی در قالب شیوه و 
سنت دولت های قبلی تاکنون عمل کرده 
ضمن اینکه دولت سیزدهم فاقد برنامه 
اســت و به عبارت بهتر اصلا برنامه ای 
برای خروج از شــرایط نــدارد. به نظر 
بنده دولت باید برنامه مشخصی تعریف 
کرده و توجه داشته باشد که اولویت ها 
کدامند زیرا نمی تواند همه مسائل را با هم 
رسیدگی کند. هنگامی که بخش هایی 
از برنامه های خود را به صورت مشخص 
تعیین کند و روی آنها متمرکز شود تا 
مردم بتوانند نتایج اقدامات دولت را حتی 
به صورت محدود، مشاهده کنند. استاد 
اقتصاد دانشگاه الزهرا اضافه کرد: با این 
شرایط مردم می توانند به عملکرد دولت 

اطمینان کنند اما اگر دولت فکر کند که 
می تواند همه مسائل را با هم شروع کرده 
و پیش ببرد و هم مشکل مسکن و هم 
مشکل بیکاری و معیشت را یک جا حل 
کند، مشخص می شود ارزیابی درستی 
از واقعیت ها و توان بخش اجرایی ندارد. 

وی خاطرنشان کرد: به اعتقاد بنده 
اگر واقعا بتوانند برنامه درســتی برای 
کنترل قیمت ها تعریف کــرده و آن را 
عملیاتی کنند؛ موفقیــت برای دولت 
محسوب می شود البته مشروط به اینکه 
بتوانند ایــن کار را محقق کنند. اینکه 
دولت بتوانــد حباب های بزرگی که در 
بازار کالاها وجود دارد، تخلیه کند؛ اقدام 
مهمی است البته این کار نیازمند اقتدار 
دولت و همکاری و همراهی مجلس و قوه 
قضاییه است که متاسفانه در این زمینه 

نیز شاهد این همکاری نیستیم. 
حلمشکلاتبازارها

درگروارادهقاطعانهدولت 
راغفر گفت: اگر اراده واقعی در دولت 
وجود داشته باشد حتی در کوتاه مدت 
و تا قبل از پایان ســال 1400 می توان 
امیدوار بــود که کنتــرل قیمت ها در 
بازارهای مختلف انجام شــود؛ این کار 
در گرو اراده قوی و فراهم شدن بستر و 
زمینه های لازم آن اســت به نحوی که 
جوانب مختلف مســاله مطالعه شود و 
یک باره و به شکل ضربتی این کار را انجام 
دهند و باید بر کســانی که در بازارهای 
مختلف کشور اخلال ایجاد می کنند، 
فشار جدی وارد شــود و دستگاه قضا با  
اخلالگران به صــورت جدی و قاطعانه 
برخورد کند. وی تاکید کرد: متاسفانه 
اغلب اخلالگران کســانی  هستند که 
در درون قدرت نفوذ دارند و این مساله 
یکی از مشکلات اساسی رفع مشکلات 

موجود است. 
سپردناقتصادبهدستمردم؛

شعارهمهدولتهاست
وی درباره اظهــارات اخیر مخبر، 

معاون اول رئیس جمهور مبنی بر لزوم 
سپردن اقتصاد به بسیج گفت: این مساله 
مهم اســت که منظور وی از ســپردن 
اقتصاد به مردم چیست؛ تمام دولت های 
گذشــته همین ادعا را داشــته اند که 
می خواهیم اقتصاد را به دســت مردم 
بسپاریم اما دیده شده به فامیل ها واگذار 
شده است. استفاده از بسیج در اقتصاد 
را باید جزو شعارهای مسئولان دانست 
البته بسیج می تواند در برخی حوزه ها 
کمک کند برای مثال می توان از ظرفیت 
و توان بســیج در حوزه هــای نظارتی 
استفاده کرد به گونه ای که برای کنترل 
و تثبیت قیمت ها می توان از توان بسیج 
استفاده کرد زیرا این کار نیازمند شبکه 
گسترده از ناظران و بازرسان است؛ اما 
اینکه بسیج قرار شود نخود و لوبیا بفروشد 
و توزیع کند و یا اینکه وارد فعالیت و تولید 
کارخانه ای شــود دور از ذهن اســت و 
شعاری بیش نیست. وی ادامه داد: قطعا 
بســیج می تواند نقش بسیار مهمی در 
تحقق برنامه های نظارتــی در جامعه 
ایفا کند و به نظر می رســد از این منظر 
ظرفیت های برای رفع مشکلات کنونی 

را در اختیار دارد. 
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بسیج وارد حوزه نظارتی شود، نه فروش و عرضه کالا

قطعادولتبامشکلات
بسیارجدیمواجهاست

بهطوریکهاکنونانباشت
عظیمیازبدهیرااز

دولتهایقبلیبهارثبرده
وبرسرآنآوارشدهودر

مقابلمنابعینیزدراختیار
نیستوهمهمنابعمصرف

شدهاست

استفادهازبسیجدراقتصاد
رابایدجزوشعارهای

مسئولاندانستالبته
بسیجمیتوانددربرخی
حوزههاکمککندبرای

مثالمیتوانازظرفیتو
توانبسیجدرحوزههای
نظارتیاستفادهکرد؛اما

اینکهبسیجقرارشودنخود
ولوبیابفروشدوتوزیعکندو
یااینکهواردفعالیتوتولید
کارخانهایشوددورازذهن
استوشعاریبیشنیست

خبر

عضو کمیسیون عمران خطوط قرمز و شروط 
مجلس برای ورود شرکت های خارجی و چینی به 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی را تشریح کرد.
مجتبی یوســفی در گفت وگو با ایلنا درباره 
سیاست وزارت راه و شهرسازی مبنی بر استفاده 
از توان شــرکت های چینی برای اجــرای پروژه 
ساخت چهار میلیون مسکن در چهار سال گفت: 
در ابتدا باید بگویم که با ایجاد بازار برای شرکت های 
خارجی مخالف هستم و اینکه برای شرکت های 
خارجی بازار ایجاد کنیم در حالی که شرکت های 
داخلی هم در تولید محصولات و مصالح ساختمانی 
و هم در زمینه خدمات فنی و مهندســی بسیار 
توانمند هستند.وی ادامه داد: نباید فراموش کنیم 
که انبوه ســازان داخلی در شرایط سخت و بدون 
حمایت دولت در سال های گذشــته نیاز بازار را 

تامین کردند. در دولت های گذشــته شاهد آن 
بودیم در شرایط بروز بیماری هلندی در اقتصاد و 
تا گشایشی رخ می داد بخش هایی از بازار جولانگاه 
شرکت های خارجی می شدند اما در حال حاضر اگر 
بنا است با حمایت مجلس و اختصاص اعتبارات 
برای اجرای پیشنهاد مجلس مبنی بر ساخت چهار 
میلیون مسکن )طرح جهش تولید مسکن( برای 
اولین بار اعتباراتی از جمله اختصاص 20 درصد 
تسهیلات بانک ها تا سقف 360 هزار میلیارد تومان 
اختصاص یابد، باید این اعتبــارات برای افزایش 

اشتغال و استفاده از توان داخل باشد.
عضو کمیســیون عمران مجلس تاکید کرد: 
بهترین فرصت ایجاد شده که با فعال سازی صنعت 
ســاختمان اشــتغال را بالا ببریم اما نکته بسیار 
مهم حذف انحصار و انحصارشــکنی است. نباید 

هزینه سوء مدیریت، عدم توجه به R&D و نبود 
تکنولوژی های جدید را مردم  بدهند، همانطور که 
امروز در خودروسازی به دلیل انحصار مردم این 

هزینه ها را از جیب و جان خود می دهند.
یوسفی با اشاره به مذاکره با شرکت های خارجی 
برای ورود به بخش مسکن گفت: امروز فرصتی 
فراهم شــده که در بحث ســاخت و ساز مسکن 
امکان انتقال تکنولوژی وجود داشته باشد اما خط 
قرمز مجلس برای ورود  شرکت های خارجی این 
است که تمام مصالح از داخل  کشور تامین شود و 
همچنین در ساخت این پروژه از تکنسین، کارگر و 

مهندس داخلی استفاده شود.
وی ادامــه داد: یادمــان نــرود کــه همین 
شرکت های داخلی در ســال های گذشته بدون 
حمایت دولت صادرات  خدمات فنی و مهندسی 

داشتند و نباید توان این شرکت ها را نادیده گرفت.
این عضو کمیســیون عمران افزود: از دیگر 
خطوط قرمز ما بــرای مذاکره با شــرکت های 
خارجی بحث تامین منابع مالی با شــرکت های 
کنسرسیومی از روش تهاتر یا از سایر روش ها است 
که البته اگر شرکت های داخلی توان تامین مالی 

را داشته باشند باز هم اولویت با داخلی ها است.
وی ادامه داد: از دیگر خطوط قرمز مجلس این 
است که شرط ورود شرکت های خارجی انتقال 

تکنولوژی است و نه انتقال کار به خارجی ها.
یوســفی تاکید کرد: در این میان باید توجه 
داشــته باشــیم که در حال حاضر  سهم مسکن 
در ســبد خانوار به 65 تا 70 درصد رسیده است 
و نمی توانیم این نکته را نادیده بگیریم. از ســوی 
دیگر در عین حال که مجلس حامی انبوه سازان 
داخلی است اما مردم در پروژه مسکن مهر در بخش 
کیفیت، قیمت و تعهدات تجربه خوبی ندارند و 
البته تمام این موضوعات به بدنه فنی و مهندسی 
برنمی گردد و از جمله ایرادات مهم ساختارهای 

غلطی بود که ایجاد شده بود.این عضو کمیسیون 
عمران با بیان اینکه باید عمر مفید ساختمان در 
کشورمان بالا برود، گفت: در حالی که در برخی 
از کشورها عمر مفید ساختمان حداقل از 80 سال 
بالاتر بوده این عدد در ایران کمتراز 20 سال است 
و به این معنای اتلاف منابع مردم و کشور  محسوب 
می شود.وی با بیان اینکه فعلا مجلس در جریان 
اخرین مذاکرات با شــرکت های خارجی برای 
انتقال تکنولوژی در بخش ساخت و ساز مسکن، 
نیست، گفت: دولت باید اخرین تصمیمات در این 

زمینه را به مجلس گزارش دهد.     

مجلسخطوطقرمزوشروطلازمرااعلامکرد

 ورود شرکت های خارجی به ساخت پروژه مسکن ملی 

مهرنوشحیدری

خبر اقتصادی

 بخشنامه ها مانع تهاتر سنتی
 با پاکستان شد

ایلنــا- عضو 
هیــات نمایندگان 
اتاق بازرگانی زاهدان 
در مــورد آخریــن 
وضعیــت تجــاری 
ایران و پاکســتان و 

تهاتر میان دو کشور گفت: به طور سنتی تا سال 97 
تهاتر بین تجار ایرانی و پاکستانی از طریق گمرکات 
و بازارچه های مرزی انجام می شــد، هر کالایی را 
که به بازارچه می بردیم از ارز حاصل از آن کالا وارد 
می کردیم که بیشتر هم کالاهای اساسی مثل دام 
زنده بود. متاسفانه در ســال 97 بخشنامه ای آمد 
که مطابق آن باید ارز حاصل از صادرات به کشــور 
بازمی گشت. بخشنامه های دیگری هم وارد شد و کار 
به جایی کشید که به طور کلی تهاتر تجار دو کشور در 

بازارچه های مرزی متوقف شد.
لعل محمد بلوچ زهی افزود: پاکستان بازارچه 
مرزی میرجاوه را بسته و اجازه تخلیه بار نمی دهد، 
مشخص نیست به چه علت ولی ارتش مستقر شده و 

بیش از یک سال است که این بازارچه را بسته است.
    

رئیساتاقبازرگانیتهران:
 صادرات غیرنفتی

 راه نجات اقتصاد ایران 
فارس- رئیس 
تــاق بازرگانــی  ا
تهران بــا بیان اینکه 
بزرگتریــن دغدغه 
کشور صادرات است 
و صادرات غیرنفتی 

راه نجات اقتصاد ایران است، گفت: اگر این موضوع 
حل شود بسیاری از مشکلات حل می شود.

مسعود خوانســاری گفت: بزرگترین دغدغه 
کشور صادرات است و اگر بحث صادرات را حل کنیم 

بسیاری از مشکلات حل می شود. 
رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به مشکلات 
اقتصادی کشور از جمله کسری بودجه و تورم افزود: 
با توجه به این مشکلات امروز تنها راه نجات اقتصاد 

کشور صادرات غیرنفتی است. 
وی افزود: با توجه به رویکردهای بانک مرکزی در 
سال های اخیر نسبت به صادرات، صادرات با لطمات 
زیادی مواجه شــد صادرکنندگان با چالش های 
بسیاری مواجه بوده اند، اما امیدواریم در دوره جدید 
و در دولت سیزدهم با شناخت دقیق وزارت صمت 
و ســازمان توســعه تجارت از بحث صادرات، این 

مشکلات حل شود.
    

 راهکار وزیر کشاورزی
 برای ارزان شدن غذا

ایرنا- وزیر جهاد کشــاورزی علت گرانی غذا 
در بازار را وجود دلال ها دانست و گفت: برای ارزان 
شدن غذا باید توزیع از حالت سنتی در بازار حذف 
تا دست واســطه ها و دلال ها قطع شود.سیدجواد 
ساداتی نژاد با بیان اینکه بهره وری برای ارزان سازی 
غذا فقط با علم و فناوری انجام می شود، افزود: کاری 
که در دولت سیزدهم و وزارت جهاد کشاورزی برای 
تولید دنبال می شود افزایش بهره وری در تولید برای 

ارزان سازی غذاست. 
وی مسئولیت این وزارتخانه را تامین غذای سالم، 
کافی و عادلانه برای تمامی مردم بیان و اضافه کرد: 
تولید غذا به اندازه کفایت و دسترس مردم به آن با 
قیمت مناسب از جمله برنامه های جهادی وزارت 

جهاد کشاورزی است.
    

 حمله تند وزیر نفت هند 
به اوپک 

تســنیم- در 
حالی که قیمت نفت 
در یــک روز بیش از 
9 دلار سقوط کرده 
وزیر نفــت هند در 
آستانه اجلاس اوپک 

پلاس، تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به خاطر پایین 
نگه داشتن ســطح عرضه نسبت به تقاضا سرزنش 
کرد.وزیر نفت هند با تاکید بر درماندگی کشورش 
در مقابل ائتلاف اوپک پلاس برای عدم افزایش تولید 
جهت پایین آوردن قیمت نفت اعلام کرد کشورهای 
تولیدکننده نفت نمی توانند مصرف کنندگان را وادار 

به قبول خواسته های خود کنند.
هند سومین واردکننده و مصرف کننده بزرگ 
نفت در دنیاست که 85 درصد از نیاز خود به نفت 
را وارد می کند. بنابراین افزایش قیمت نفت ضربه 
سختی به اقتصاد این کشور زده است. البته قیمت 
نفت در روز جمعه به خاطر نگرانی در مورد شیوع 
نوع جدید ویــروس کرونا در آفریقــای جنوبی 

کاهش یافت.

بانک مرکزی برای ســاماندهی بــازار ارز 
بخشنامه جدیدی صادر کرد که بر اساس آن ارز 

مسافرتی 2200 یورو شد.
به گــزارش خبرآنلاین، بانــک مرکزی در 
بخشنامه ای که به شبکه صرافی های کشور ابلاغ 
کرده است، ضمن تأکید بر تداوم روند تخصیص 
ارز به صورت اســکناس با مصــارف خدماتی 
25 گانه، از شــبکه صرافی های کشور خواسته 
اســت درصورتی که متقاضیان درخواســت 
خرید ارز برای مصارفــی، بجز مصارف تعریف 
شده در فهرست مذکور دارند، به بانک مرکزی 

اعلام کنند.
براساس ابلاغیه بانک مرکزی، تخصیص ارز 
در سرفصل های خدماتی  شامل ارز مسافرتی، 
زیارتی، درمانی، دانشــجویی و دانش آموزی، 
هزینه شــرکت های هواپیمایی ایرانی، هزینه 
شــرکت های بیمه ایرانی، هزینه شــرکت در 
نمایشگاه های خارجی، هزینه حقوق و مزایای 

کارکنان خارجی شــاغل در ایران، رانندگان 
ترانزیت، برگــزاری همایش های بین المللی و 
اعطای جوایز جشنواره ها، آزمایش های علمی 
و گواهینامه های بین المللی، خرید امتیاز پخش 
فیلم، فرصت مطالعاتی، حق عضویت و ثبت نام 

در سازمان های بین المللی و چاپ مقالات علمی، 
شرکت های اعزام کننده زائران به عتبات عالیات 
و عمره مفرده، ثبت نام در آزمون های بین المللی، 
حق الوکاله دعاوی خارجی، هزینه اشــتراک 
شــبکه های اطلاعاتی، شــرکت در دوره های 
آموزشی و پژوهشی خارج از کشور، شرکت در 
امتحانات علمی و تخصصی خارج از کشــور، 
خدمات کنسولی ســفارتخانه های خارجی، 
هزینه های ارزی شــرکت های مســافرتی و 
گردشــگری، هزینه های حمــل و ترانزیت و 
توزیع محموله های پستی و تبدیل مانده ریالی 
ناشی از خرید ارز اتباع خارجی و ارز مأموریتی، 

کمافی السابق و بدون تغییر در شرایط فروش 
ارز ادامه دارد، ضمن اینکه میزان ارز مسافرتی و 
ارز موردنیاز برای شرکت در دوره های آموزشی 
و پژوهشــی نیز از 2000 یورو بــه 2200 یورو 

افزایش یافته است.
در بخشــنامه بانک مرکزی، تصریح شده 
اســت صرافان صرفا مجاز به تخصیص ارز در 
سرفصل های اعلامی هســتند و درصورتی که 
ســرفصل خدماتی موردنیــاز متقاضیان در 
سرفصل های اعلامی وجود ندارد، بانک مرکزی 
آمادگی دارد مراتب را حســب اعــلام کانون 

صرافان، بررسی و در این خصوص اقدام کند.
طی ماه های اخیر، بارها گزارش های مختلف 
از سوءاستفاده دلالان از ارز تخصیص یافته در 
سرفصل نامشخص خدماتی در بازار با روش هایی 
همچون اســتفاده از کارت های ملی اشخاص 
متعدد برای خرید این ارز از شبکه صرافی های 
مجاز و فروش در بازار غیررســمی منتشر شده 

اســت. در برخی از این موارد، حتــی دلالان با 
اتوبوس، اقدام به انتقال افراد مختلف از ســایر 
شهرها با هدف استفاده از کارت ملی و دریافت 
ارز از آنها در ازای پرداخت مبالغ جزئی، با هدف 
ســوداگری و فروش ارز در بازار غیررسمی به 
قیمت های بالاتر کــرده بودند که همین امر، از 
علل ایجاد التهاب در بازار ارز با هدف سوداگری و 

کسب سودهای نامتعارف در این بازار بود.
بانک مرکزی طی ماه های اخیر، بارها به روند 
مطلوب تأمین نیازهای ارزی متقاضیان در بازار 
ارز، به صورت اسکناس و ارز تجاری اشاره کرده 
است. براساس این گزارش ها، رشد قابل توجه 
معاملات ارز بصورت اسکناس، در بازار متشکل 
ارزی و معاملات ارز تجاری در بازار نیما، از ابتدای 
سال جاری تاکنون، نسبت به سال گذشته، به 
وضوح حاکی از وضعیت مطلوب تأمین نیازهای 
ارزی متقاضیــان در کشــور، علیرغم برخی 

فضاسازی های روانی در این بازار است.

 بخشنامه جدید بانک مرکزی 
برای ساماندهی بازار ارز


